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رضا کربلایی

U-PVC چشم انداز و دشواري هاي پيش روي صنعت در و پنجره
 در گفتگو با دکتر علي منصوري

افق آينده را با 
تعاونی افق ايرانيان 

روشن تر ببينيد

24 فروردين 1389 در روزنامه رسمي کشور آگهي تاسيس شرکت تعاوني توليد کنندگان درب و پنجره يو 
پي وي س��ي و شيش��ه دو جداره افق ايرانيان منتشر شد؛ تحولي نو در صنعت در و پنجره U-PVC. هدف 
اوليه اين تعاوني نوپا، ساخت و توليد و نصب و اجراي کليه درب ها و پنجره هاي يو پي وي سي و شيشه هاي 
دو و چند جداره لمينت سکوريت و محصولات مرتبط با شيشه عنوان شد و مدت شرکت هم از تاريخ ثبت 
به مدت نامحدود.اعضاي هيات مديره تعاوني افق ايرانيان را بشناسيد: آقاي منصور منصوري به سمت رئيس 
هيئت مديره؛  آقای محمدرضا قائميون به سمت نائب رئيس هيئت مديره؛ آقای علی منصوری به سمت عضو 
هيئت مديره و مديرعامل؛ آقای جواد مظلوميان و آقای محمدعلی ش��هرياری به س��مت عضو هيئت مديره؛ 
اما اينکه چرا در روزگاري که همه دنبال تاس��يس ش��رکت مستقل هستند، برخي از فعالان پيشگام صنعت 
در و پنجره U-PVC درصدد تاس��يس يك تعاوني پيش��رو و آينده نگر برآمده اند و اهداف شان چيست و 
برنامه هايش��ان کدام اس��ت را خبرنگار نشريه پنجره ايرانيان با دکتر علي منصوري مديرعامل شرکت تعاوني 
افق ايرانيان در ميان گذاشت. دکتر منصوري که در سالگرد تاسيس تعاوني پاسخ گوي سوالات بود، هم اکنون 
با 113 عضو فعال مصمم تر و جدي تر به آينده نظر دارد و بر اين باور و نظر اس��ت که س��طح دانش فعالان 
صنعت در و پنجره U-PVC ايران را به صورت آکادميك و مبتني بر دانش روز دنيا ارتقا دهد و البته به 
فعالان اين صنعت و اعضاي تعاوني افق ايرانيان کمك کند تا بر اساس خط مشي ها و سياستهاي هيات 
مديره و خواس��ته هاي اعضاء، نه تنها س��طح کيفي محصولات توليدي را ارتقا دهد و دشواري هاي پيش 
رو را بردارد که می گويد: دنبال راه اندازي خط توليد پروفيل U-PVC و حتي يراق آلات هستيم چرا 
که اين خواسته اعضا و بسياري از فعالان و توليدکنندگان در و پنجره U-PVC در کشور است. اين 

گفتگو را بخوانيد:

تولی��د  اگ��ر  معتق��دم 
کننده های داخلی بتوانند 
با یک برنامه ریزی اصولی 
را  خ��ود  کار  درس��ت  و 
انج��ام دهند، ب��ه راحتي 
درص��د   80 می توانن��د 
را  داخل��ي  ب��ازار  س��هم 
و  بگیرن��د  اختی��ار  در 
نی��از تولیدکنن��دگان در 
را   U-PVC پنج��ره  و 
برآورده س��ازند.اما اکثر 
آنها به دلیل نداشتن یک 
اس��تراتژي تجاري شفاف 
و افق روشن براي آینده 
تنها به کوت��اه مدت نگاه 
دارن��د و ب��ا کوچكتری��ن 
نوسان قیمت مواد اولیه 
یا اف��ت تقاض��ا در بازار 
دچ��ار دس��ت اندازه��اي 
مالي و مشكلات نفدینگي 

می شود
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 سال پنجم / شماره 56
خردادماه ماه  91

مقاله

  چرا به فكر تشكيل یك تعاوني به نام تعاوني 
 U-PVC اف�ق ایرانيان در صنع�ت در و پنجره

افتادید و ایده اوليه آن چگونه شكل گرفت؟
هنگامی که گروه صنعت��ی فيتوهايتك فعاليت خود 
را  در ايران شروع کرد، از آنجا که يکی از زمينه های 
فعاليت اين گروه، راه اندازی ماش��ين آلات و دستگاه 
توليد در و پنجره ه U-PVC و شيشه های دو جداره 
بود، همزمان ش��روع به راه اندازی واحدهای توليدی 
در و پنج��ره U-PVC کردي��م و بع��د از مدتي به 
واحدهاي توليدي راه اندازي ش��ده پيشنهاد داديم تا 
موارد مرب��وط به تدارکات و ف��روش را در يك قالب 
تعيين ش��ده پيش ببريم و از اين رو ايده تعاوني افق 
ايراني��ان را مطرح کرديم تا ه��م پروفيل وهم يراق و 
هم ملزوم��ات ديگر را يا وارد کنيم يا از داخل تامين 
کنيم که قيمت تمام شده واحدهاي توليدي کاهش 
يابد و با خريد عمده بتوان پروفيل، يراق آلات و ساير 
ملزومات را ارزان تر تهيه کرد و با استقبالي که از اين 

ايده شد، تعاوني افق ايرانيان را تشکيل داديم.
  تعاوني یادش�ده چه س�الي تاسيس شد و 
گذشته از اینكه می خواستيد هزینه توليد را 
در گام نخس�ت براي واحده�اي توليدي در و 
پنجره U-PVC عضو کاهش دهيد، دیگر چه 

هدفي را دنبال می کنيد؟
س��ال 1389 اين تعاوني بنيان نهاده ش��د و فعاليت 
رسمي آن شروع ش��د.ابتدا چون تعاوني افق ايرانيان 
اق��ام مورد نياز را ب��ه صورت عمده و با قيمت پايين 
تر خريداري می ک��رد، خيلي از واحدهاي توليدي به 
تعاوني افق ايرانيان پيوس��تند ب��ه ويژه اينکه مصمم 
بوديم در پروژه هاي ب��زرگ هم حضور پيدا کنيم. به 
همين دليل گزينه مش��ارکت در پروژه هاي بزرگ و 
نيازمند به در و پنجره U-PVC به صورت انبوه را مد 
نظر قرار داديم تا بتوانيم اعضا را در يك رقابت سالم و 
بزرگ مشارکت دهيم. افزون بر همه اينها هدف اصلي 
تاس��يس تعاوني افق ايراني��ان، ارتقاي کيفيت توليد 
با اعزام تکنس��ينهاي فني به واحدهاي توليدي براي 
آسيب شناس��ي و راهنمايي توليدکنندگان را هم در 

اولويت قرار داديم.
  مش�ارکت تعاوني افق ایرانيان با س�ازمان 
آم�وزش فن�ي و حرف�ه اي با چ�ه انگيزه اي 

صورت گرفت؟
هدف از همکاری با س��ازمان آموزش فنی حرفه ای،در 
زمين��ه تعليم و تربيت مربيان اين س��ازمان با  دانش، 
U- تکنيکه��ا و اصول فني مرتبط با توليد در و پنجره

PVC بود تا از اين طريق سطح دانش و آگاهي فعالان 
صنعت در و پنجره U-PVC را با آموزش حرفه اي و 
مس��تمر ارتقا دهيم که خوشبختانه الان در حدود 18 
اس��تان کش��ور اين همکاري ها ادامه دارد و در مقاطع 

زماني مختلف دوره هاي آموزشي را برگزار می کنيم.
  آی�ا تعاوني افق ایراني�ان براي تامين مواد 
اولي�ه اقدام به واردات اقلام مورد نياز می کند 
یا نيازهاي اعضا را از داخل تامين خواهد کرد.
هر دو مسير را دنبال می کنيم هم اقدام به واردات در 
ص��ورت نياز خواهيم کرد مث��ل واردات يراق آلات يا 

مواد اوليه براي توليد شيشه هاي دوجداره و هم مواد 
اوليه مورد نياز مثل پروفيل را به صورت مش��ترك و 

انبوه از توليدکنندگان داخلي تامين می کنيم
  آی�ا اعضا براي فعاليت به صورت مس�تقل 
هم می توانند کار کنند یا باید تابع سياستها و 

برنامه هاي تعاوني افق ایرانيان باشند؟
هيچ يك از اعضا تحت پوش��ش تعاون��ي افق ايرانيان 
نيس��تند و در تعاوني افق ايراني��ان به روي افراد عاقه 
مند به همکاري باز است اما شرط عضويت ، فعال بودن 
است اما در فعاليت اقتصادي، نظير توليد و فروش اعضا 
اس��تقال کامل  دارند و می توانند در قالب تعاوني هم 
همکاري داش��ته باشند. پيش ش��رط ورود به تعاوني 
اف��ق ايرانيان ، تکميل ف��رم عضويت و تاييد صاحيت 
متقاضي از سوي هيات مديره تعاوني افق ايرانيان است 
و البته اعضاي تاييد صاحيت ش��ده س��الانه مبلغي را 
به عنوان حق عضويت باي��د پرداخت کنند.البته برای 
عضوي��ت در تعاون��ی، به صاحيت  فن��ی افراد خيلی 
اهمي��ت می دهيم و دقت زي��ادی در اين زمينه انجام 
می شود و الان عده از متقاضيان نزديك به 6 ماه است 
که در صف انتظار براي پيوستن به تعاوني افق ايرانيان 
به سر می برند چرا که هيات مديره بيش از آنکه به فکر 
گس��ترش کمي اعضا باش��د دنبال اين است که خيلي 
حساب شده و کارشناسي شده به تعميق همکاري ها و 

گسترش سطح کيفيت تعاوني برسد.
  تعاون�ي اف�ق ایراني�ان چه تهس�يلات و 
تمهيدات�ي را براي اعضا در نظر گرفته اس�ت 
ک�ه ه�م قيمت های تمام ش�ده کاه�ش پيدا 

پيدا کند و هم کيفيت  افت 
نكند.

تئوری  لح��اظ  خيل��ی به 
ص��ورت  فت��ه کاره��ا  گر

به اس��ت  ام��ا در  ايران،  

لحاظ فرهنگ کاري و اخاق حرفه اي گاه مش��اهده 
می ش��ود که متاسفانه حرف با عمل هم خوانی ندارد. 
مثا ما در نظر داش��تيم به صورت دوره اي و مستمر 
از کارگاه ه��ا و واحد های توليد ی را بازرس��ی کنيم و 
مش��کات را برای آنها بازگو کنيم و با راهنمايي هاي 
فني نسبت به رفع اشکالات اقدام شود .ولی صادقانه 
اع��ام می کنم که ما در اين زمينه 7 درصد بيش��تر 
موفق نبوده ايم .علت هم اين اس��ت که س��ازوکارها  
و پيش��نهاد های ارائه شده از س��وي  تعاونی، حالت 
توصيه ای برای پيشرفت کارها و ارتقاي سطح توليد 
را دارد و  ب��رای واحد تولي��دی الزام  آور نخواهد بود.

امکان دست يابی به مواد اوليه با مناسب ترين قيمت 
اولين خدم��ات تعاونی برای اعضا اس��ت چرا که در 
قال��ب تعاونی هم ميزان خريد افزايش پيدا می کند و 
امکان چانه زني بر سر قيمت  مناسب وجود دارد و هم 
شرايط پرداخت مناس��ب خواهد بود. البته از ابتداي 
س��ال جاري شاهد اين هستيم که س��ازوکار فروش 
نقدي از س��وي توليدکنندگان پروفيل U-PVC و 
س��اير ملزومات در و پنجره رايج شده است. از سوي 
ديگ��ر در بحث فروش هم همه اعض��ا اين اختيار را 
دارند که هم به صورت مستقل و هم در قالب تعاوني 
افق ايراني��ان محصولات توليدي خ��ود را به فروش 

برسانند و محدوديتي در اين زمينه نداريم.
  اصلي ترین و جدي ترین چالش پيش روي 

تعاوني افق ایرانيان چيست؟
اصل��ي ترين مش��کل اين اس��ت که 

توليدکنندگان داخلي پروفيل 
توليد  U-PVC اصول فني 

و رقابت را به صورت مس��تمر 
رعاي��ت نمی کنن��د. ب��ه نظرم 
غال��ب مديران اين ش��رکتها و 

واحدهاي توليدي نس��بت 
به مس��ايل فني توليد 

و ي��ا مارکتينگ اين 
صنعت آشنا نيستند  
زمين��ه  اي��ن  در  و 
ندارن��د.  تجرب��ه ای 
برخي ه��م فقط با 
درياف��ت وام ارزان 

توانستند  قيمت 
صنع��ت  وارد 
پروفيل  توليد 
 U - P V C
ش��وند و چون 

هي��چ 
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تحقيق و تجربه داخلي يا خارجي نداش��ته اند، اصا 
برنامه تجاري مشخص با اصول شفاف و مدوني ندارند 

و نسبت به قواعد تجارت و رقابت بيگانه هستند
  در ح�ال حاضر اختلاف نظر جدي بر س�ر 
حمای�ت از تولي�د داخل�ي و مح�دود کردن 
 U-PVC واردات مواد اوليه توليد در و پنجره
به ویژه در زمينه پروفيل وجود دارد و از سوي 
دیگر برخي هم ب�ر ضرورت رقابت با کالاهاي 
خارجي تاکيد دارند.ش�ما به عن�وان یكي از 
فعالان ای�ن صنعت، اختلاف نظر یادش�ده را 

چگونه ارزیابي می کنيد؟
معتق��دم اگر توليد کننده ه��ای داخلی بتوانند با يك 
برنامه ريزی اصولی و درس��ت کار خود را انجام دهند، 
به راحتي می توانند 80 درصد سهم بازار داخلي را در 
U- اختي��ار بگيرند و نياز توليدکنندگان در و پنجره
PVC را برآورده سازند.اما اکثر آنها به دليل نداشتن 
يك استراتژي تجاري شفاف و افق روشن براي آينده 
تنها به کوتاه مدت نگاه دارند و با کوچکترين نوس��ان 
قيم��ت مواد اوليه يا افت تقاضا در بازار دچار دس��ت 
اندازهاي مالي و مشکات نفدينگي می شود. از سوي 
ديگر شاهد اين خطا هستيم که به واسطه پروژه هاي 
مس��کن مهر و استقبال برخي سازندگان اين پروژه ها 
از در و پنچره ه��اي ارزان قيم��ت، متاس��فانه برخي 
توليدکنندگان پروفي��ل هم اصول کيفي را رها کرده 
و براي در اختيار گرفتن سهمي از تقاضاي ايجاد شده 
در پروژه هاي مس��کن مهر کيفيت را قرباني می کنند 
و اين روزها شاهد شکل گيري بازار بسيار نازل و غير 
کيفي هستيم .بنابر اين اس��تراتژی حمايت از توليد 
ملی يك بحث و مساله جدی است و می تواند ارتقای 
کيفی بالای ب��رای توليد کننده داخل��ی را به ارمغان 
آورد و حتي بازار صادراتي براي توليدکنندگان داخلي 
ايجاد کند.البته اين مهم با بس��تن و ايجاد انحصار در 
بازار داخلي شدني نيست و بايد رقابت را هرگز قرباني 
نکرد. مسئله ديگر سيستم مکانيزم کنترلی است که 
بر عهده دولت يا موسسات غير دولتی است تا از توليد 
کالاهاي بي کيفيت جلوگيري کنند چرا که بالابردن 

ديوار تعرفه ها به توليد ملي کمك نخواهد کرد.
  مش�كلات تعاونی برای تهيه مواد اوليه با 
چه مش�كلاتي مواجه است و برنامه شما براي 

رفع گره هاي موجود چيست؟

اولين مشکل تعاوني افق ايرانيان در بحث تامين مواد 
اوليه ، مربوط به پروفيل U-PVC به عنوان يکی از 
اقام اصلی توليد درب و پنجره U-PVC است  که 
به نظرم ريش��ه آن را بايد در فقدان بيزينس پان يا 
طرح تجاري از س��وي توليدکنندگان داخلي دانست 
که بيش��تر افق کوتاه مدت را م��د نظر قرار می دهند 
و اکثر اي��ن توليدکنندگان افراد بوروکراتي هس��تند 
که به واس��طه مراودات خاص و بدون داشتن تجربه 
و تخص��ص لازم و به م��دد تس��هيات ارزان قيمت 
وارد اين صنعت ش��ده اند به همي��ن دليل نگاه آنها 
مقطعی،روزمره وغير اصولی اس��ت.جالب اس��ت که 
ما ب��ا برخ��ي از توليدکنندگان ق��رارداد می بنديم و 
اعضاي خود را براي خري��د پروفيل معرفي می کنيم 
و چن��دي بعد ش��اهد اين هس��تيم که انه��ا به طور 
مس��تقيم با واحدهاي توليدي قرارداد می بندند. اين 
رفت��ار آنها اصا توجيه ندارند و ما نمي دانيم چرا اين 
توليدکنندگان نس��بت به تعهدات خ��ود پايبندي و 

وفاداري نشان نمي دهند؟ 
  فك�ر می کنيد اعضاي تعاوني افق ایرانيان 
براي مص�ون ماندن از تصميم ه�اي روزمره و 
لحظ�ه اي توليد کنندگان و ی�ا واردکنندگان 
مواد اوليه س�اخت در و پنجره U-PVC باید 

اتخاذ کنند، چه کاري باید انجام دهند؟
مهمترين برنامه که تعاونی می تواند داشته باشد و بايد 
به دنبال اش بود، اين اس��ت که تعاونی خودش اقدام 
به توليد پروفي��لU-PVC  و گالوانيزه و يراق الات  
کن��د و اين مهم  دير يا زود انجام خواهد ش��د اما در 
قالب يك تعاونی  نه به صورت شخصی.چرا که اعضاي 
تعاوني افق ايرانيان بسيار فشار می آوردند که اين کار 
سريعتر انجام شود چرا که وقتي 50 توليدکننده در و 
پنجره U-PVC عضو باشند، بازار فروش محصولات 
توليدش��ده از ضمانت بالايي برخ��وردار خواهد بود و 
قطعا مصمم هستيم که اين خواسته اعضا را در قالب 
تعاوني افق ايرانيان توليد پروفيل U-PVC و س��اير 
 U-PVC مواد اوليه مورد نياز سازندگان در و پنجره

محقق کنيم.
  مش�خصا ب�راي ارتق�اي س�طح دان�ش 
فن�ي اعض�اي تعاوني اف�ق ایرانيان و س�ایر 
توليدکنن�دگان در و پنج�ره U-PVC چ�ه 
اقدامهای�ي را انجام داده ای�د و برنامه آینده 

شما چيست؟
ما در حال حاضر دو س��ال اس��ت که هم با س��ازمان 
فنی حرفه ای و هم دانشگاه آزاد اسامي  واحد جنوب 
در حال همکاری هس��تيم و کتب برنامه های درسی 
اين صنعت را تدوين کرديم و براي چاپ آماده است. 
اي��ن ادعا را می توانيم ثابت کني��م که تعاونی در اين 
صنعت از حيث آموزشهاي فني و اقام هاي لازم براي 
ارتق��اي دانش فعالان صنعت از بقيه بخش��ها جلوتر 
است و حتي اطاعات فني لازم را از کشورهاي بلژيك 
و ترکيه به داخل کش��ور منتقل کرده ايم. الان کتب 
دانش��گاهی را تدوين کرده ايم،  برنامه ها ی درس��ی 
مورد قبول س��ازمان آموزش فنی حرفه ای قرار گرفته 
اس��ت. و در ظرف شش ماه گذشته دو دوره آموزشی 
براي تربيت مربيان را در 17 اس��تان برگزار کرديم و 
تعداد زيادی کارآموز برای مديريت گارگاه ها آموزش 
ديده ان��د.و جالب اينکه تمام اين اقدامها و همکاري ها 
به ص��ورت رايگان در اختيار س��ازمان اموزش فني و 

حرفه اي و دانشگاه آزاد قرار می گيرد.
  چرا به سراغ س�ازمان آموزش فني حرفه 
اي رفتيد و آموزش مستقيم توليدکنندگان را 

در اولویت قرار ندادید؟
جالب اس��ت بداني��د که در حال حاض��ر در ايران در 
اين زمين��ه 210 خط راه اندازی ک��رده ايم.مردادماه 
سال گذشته و بعد از نمايشگاه صنعت ساختمان،  به 
افرادی که دس��تگاه ها را برای آنها راه اندازی کرديم،  
پيش��نهاد داديم که هر واحد توليدي می تواند 2 تا 3 
نفر را به مرک��ز فنی  حرفه ای تهران معرفی کنند که 
پنج شنبه و جمعه آخر هر ماه در اين زمينه آموزش 
ببين��د و در صورت موفقيت در امتحان، يك هفته به 
صورت رايگان در آنتاليا ادامه آموزش تکميلی به انها 
ارائه خواهد ش��د. اما از بين 167شرکت فقط 17 نفر 
ب��ه ما مراجعه کردند و تنها يك نفر تا آخر ادامه داد.

برای همين ما تصميم گرفتيم با مراکز دانشگاه ازاد و 
سازمان فنی حرفه ای همکاری کنيم.

  پيش�نهاد ش�ما ب�راي آینده روش�ن تر و 
مطمدن تر؟

 پيش��نهاد من اين اس��ت که يك اتحاديه ای در اين 
زمينه تش��کيل ش��ود و توليدکننده ها مجبور باشند 
از اي��ن اتحاديه ها مجوز بگيرند ويك س��ری اصول و 

استاندارد های را رعايت کنند.


